
Referat fra møde nr. 7 i det kvægfaglige netværk: 

Netværksgruppe 3: Produktionsanlæg, teknologi og management 

Torsdag den 17. september 2020 kl. 10.00 - 12.30  

VIRTUELT MØDE  

Oplæg til mødet 

Grundet Corona afholdt vi det planlagte netværksmøde som et virtuelt møde (via Microsoft 
Teams) og med fokus på aktuelle og nye projekter, men uden et tema på programmet. Det 
planlagte tema om ”Staldgulve belyst ud fra mange aspekter herunder, dyrevelfærd, gyllekvalitet, 
klov/ben lidelser, miljø og hygiejne” kommer på programmet til det næste netværksmøde, som 
kommer efter nytår.  

Mødedeltagere: 

Leslie Foldager, Jesper Overgård Lehmann, Martin Bjerring, Mogens Agerbo Krogh, Anne Braad 
Kudahl, Jens Bech Andersen, Margit Bak Jensen, Peter Kai, Albert Johannes Buitenhuis, Robert 
Pedersen, Jørgen Nielsen, Lars Arne Hjort Nielsen, Peter Raundal, Thomas Andersen, Ove 
Nørregaard-Pedersen, Isabella Skaarup Hansen, Bodil Højlund Nielsen, Christina Edstrand, Helge 
Kromann, Søren Østergaard 

Dagsorden 

1  Velkomst og meddelelser 

Meddelelser fra kernegruppen og fra Forskningsudvalg Kvæg 

Opfølgning på projektforslag fra sidste netværksmøde 

Gensidig orientering om aktiviteter og arrangementer som er relevante for netværkets 
medlemmer  



 

 

2  Bordet rundt om projekter 

Hver deltager orienterer om aktuelle projekter, nye projekter (indsendte projektansøgninger, 
projektansøgninger under udarbejdelse eller overvejelse) 

 

3  Fælles diskussion af nye udfordringer med behov for forskning indenfor netværkets område. 

 

4  Eventuelt, herunder næste møde og forslag til kommende temaer. 

 

 

Referat: 

 

Ad 1)  Velkomst og meddelelser 

Lene Munksgaard er gået på pension. Margit Bak Jensen er nyt medlem af kernegruppen.  

Input fra FUK møde (27/8) for netværksformænd og næstformænd 

• Behov for projekter der går på tværs 
• Evt. behov for ad hoc grupper 
• Forslag: FUK udpeger emner, hvor man gerne ser tværgående ansøgninger, gerne i 

sammen-hæng med fondenes strategi 
• Forslag: Netværksgrupperne mødes på samme dag, så der bliver plads til både at mødes i 

de enkelte grupper og til møder på tværs. 
• Aktuelle udfordringer: Smittebeskyttelse, Klove/gulve, Salmonella, Mastitis, Ammoniak, 

Klima 

 

Opfølgning på projektforslag fra sidste netværksmøde under temaet ’Arbejdssikkerhed og den 
gode arbejdsplads’  

Projekt ideer fra projektværksted: 

1. Mellemlederen og lederen som rollemodel på gården, Hvordan? 



 

2. Socialt implementeringsprojekt 

3. Medarbejdernes erfaring med Arbejdssikkerhed, Hvordan? 

4. Stress hos Kvæglandmænd 

5. Cost-benefit af arbejdssikkerhedsprocedurer i kvægbesætninger 

6. Interventions-projekt, hvor vi giver hjælp til medarbejderintroduktionen på arbejdspladsen 

 

Ved mødet 17/9 blev orienteret om to igangsatte projekter på området. Christina Edstrand: 
Projektet er i gang med 12 landbrug, hvor 4 er startet op med intensiv rådgivning i arbejdsmiljø. 
Helge refererer til et projekt om håndtering af store dyr, hvor Marianne Norup er tovholder.  

 

Under gensidig orientering om aktiviteter og arrangementer som er relevante for netværkets 
medlemmer nævnte Lars Arne at formen for næste Kvægkongres er til overvejelse, og det bliver 
næppe som det plejer. Der opfordres til at bruge netværkets e-mail liste til at runde info om andre 
aktiviteter og arrangementer. 

 

Ad 2)  Bordet rundt om projekter 

Hver deltager orienterede om aktuelle projekter, nye projekter (indsendte projektansøgninger, 
projektansøgninger under udarbejdelse eller overvejelse) 

Der er mange aktiviteter i gang og under forberedelse.  

Fra gennemgangen refereres her nogle eksempler på nye projektideer: 

• Ny staldtype med anden type strøelse i Sydjylland til en ny GUDP-ansøgning i næste runde 
som involverer Helge Kroman Margit Bak og Peter Kai.  

• Nyt PhD studie om udenlandske medarbejdere på danske landbrug – overvejer projekt her 
(SEGES) 

• Overflade-fordampning fra gulve. Man antager at 60% sker fra gulvet og 40% fra 
gyllekanalen. Der skal ses på en overfladebehandling af gulve. Der bør laves et nyt større 
projekt, da gulvene skal indrettes på en ny måde, som samtidig også tilgodeser ko-
sundhed. 

• Salmonella – Er kælvningsboksen der hvor smitten sker fra ko til ko?  
• Hvad betyder det at have en klovlidelse for produktionen. 



 

 

 

Ad 3)  Fælles diskussion af nye udfordringer med behov for forskning indenfor netværkets 
område 

Fra diskussion opsummeres følgende hovedområder: 

• Hvordan bygges den klimavenlige stald? Hvor stort et klimaaftryk afsætter man ved at 
bygge en bygning (I Norge tænker man i træ som mere klimavenligt byggeri)? Her er brug 
for helhedsbetragtninger. Kenneth Poulsen har pt et projekt på materialevalg (cirkulær 
økonomi). 

• Skal køer være på græs? Der mangler en del viden her også omkring binding og omsætning 
af CO2 i jorden og emission fra koens gødning i marken. Hvad betyder afgræsning for 
salmonella og PareTB spredning?  

• Emission: Klimarådet diskuterer afgifter pt. tiltag til at reducere emission og dyrevelfærd 
følges ikke nødvendigvis ad og bør undersøges sammen  

• Biodiversitet – Er det tænkt ind i kvægprojekter? Forskellige projekter i Agroøkologi og 
også i SEGES projekter. 

 

Ad 4)  Eventuelt, herunder næste møde og forslag til kommende temaer. 

Dato for næste møde vil blive meldt ud, når det er besluttet. Tema for mødet ligger fast: 
”Staldgulve belyst ud fra mange aspekter herunder, dyrevelfærd, gyllekvalitet, klov/ben lidelser, 
miljø og hygiejne”. Helge og Peter er tovholder på programmet. 

Ideer til temaer for kommende møder sendes til kernegruppen. 

 

 

/Referenter: Lars Arne og Søren 

 


